



Edition Schott

Organ · Orgel

Robert M. Henschrott

Hagia Sophia

Poème symphonique

(2010)

pour Orgue

for Organ

für Orgel

ED 21078

ISBN 979-0-001-17655-2

PREVIEW
Low Resolution

www.schott-music.com

 SCHOTT

Mainz · London · Berlin · Madrid · New York · Paris · Prague · Tokyo · Toronto

© 2012 SCHOTT MUSIC GmbH & Co. KG, Mainz · Printed in Germany

PREVIEW

Low Resolution

PREVIEW

Low Resolution

Uraufführung / First performance:

4. August 2010, Liebfrauenkirche München (Dom) · Franz Hauk, Orgel
4 August 2010, Cathedral Church of Our Lady in Munich · Franz Hauk, Organ

Vorwort

Unter dem römischen Kaiser Konstantin I. wurde in Konstantinopel mit dem Bau einer „großen Kirche“ (*Megale Ecclesia*) begonnen. Die Einweihung war im Jahre 360. 404 brannte sie wieder. Es erfolgte ein Neubau, der 415 fertig gestellt war, aber 532 zerstört wurde. Kaiser Justinian I., unter dessen Herrschaft Ostrom zum Weltreich wurde, gab den Auftrag zum Bau einer neuen Kirche, der Hagia Sophia, der Kirche der heiligen Weisheit. Als Kaiser Justinian bei der Einweihung der Kirche (am 27. Dezember 537) das Mittelportal durchschreitet, ruft er: „Preis und Ehre sei Gott, dem Allerhöchsten, der mich für würdig hält, dich zu vollenden. Salomo, ich habe dich übertrffen.“

Über Jahrhunderte zuerst von Christen und dann von Muslimen genutzt, seit 1934 (53) als Kulturdenkmal ist sie ein Museum – aber mehr als das: Die Hagia Sophia ist eine Mischung aus halber christlichen Antike und des Mittelalters ein eindrückliches architektonisches Werk, als mystischer Raum bezeichnet. Monumental, aber auch geheimnisvoll, ist sie ein Symbol, ein Zeichen.

Die Sophia, die heilige Weisheit, begleitete uns durch die Zeiten. „Sie ist ewig, Ataulend und unvergänglich ist die Weisheit, wer sie zu erkennen sucht, findet sie“ (Weish. 6,12); aber auch: „Die Weisheit kann nicht zum Menschen in seinem Wohnung zu nehmen, aber sie fand keine Wohnung, da sie in jedem Menschen einen Ort und nicht ihren Sitz bei den Engeln“ (Hen 4,7, 1-2). Und Paulus schreibt: „Sie weiß nicht, dass Ihr ein Tempel des Heiligen Geistes seid?“

Am 6. Januar 563 schrieb der byzantinische Dichter und Lyriker Nonnos von Panopolis ein lyrisches Gedicht über die Hagia Sophia (1029 v. Chr.). Es ist ein wundervolles und eindrücklich einzigartiges Meisterstück. Mit klarer Stimme und abendlicher Stimmung ist es ein wundervolles Gedicht aus. Es scheint, als erhalte die heilige Weisheit einen Menschen.

Vor diesem Hintergrund kann man sich auf die Orgel zu machen und zu spielen (und zu hören): Eine Reflation. Nachdem die Orgel im ersten Abschnitt die Schöpfung, mächtig aber auch schüchtern, in die Welt bringt, kommt dann der Abschnitt zur Wahrheit über die Weisheit führt. Es ist die Orgel, die die Weisheit durchdringt und überbrückt (die großen überbrückenden Verse (Abschnitte)). Ab Takt 371 führt die Orgel die Weisheit in die Welt (Takt 406). Eine Andeutung an einen „Gesang der Weisheit“ ist in Takt 416 zu hören (Abschnitt). Die Antwort darauf ist ein schlisches, einfaches „Amen“ (Takt 421). Der Abschnitt endet mit einer Verbeugung an die Weisheit über dem Kaiserportal des Bauwerks, das Christus und seine Weisheit darstellen soll. Er zeigt. Er hält ein aufgeschlagenes Buch, in dem zu lesen ist: „Sie ist mit mir Ewig, Ich bin das Licht der Welt“.

Die Harmonien der Orgel von Hagia Sophia beruhen auf einer symmetrisch geordneten Acht-Ton-Reihe (Tonleiter), die mit den Tönen h, cis, d, e/f, g, as (gis), b (ais). Die dur-moll-tonalen Beziehungen sind aufgehoben, trotzdem ergeben sich harmonische Zusammenhänge (Farben).

Robert M. Helmschrott

Preface

The building of a 'great church' (*Megale Ecclesia*) in Constantinople was begun under the Roman Emperor Constantine I. The church was consecrated in 360 AD and then burned down in 404 AD. Its subsequent reconstruction was completed in 415 AD, but in 532 AD it was destroyed. Emperor Justinian I, under whose reign Eastern Rome became a powerful empire, gave orders for a new church to be built: the *Hagia Sophia*, church of holy wisdom. When Emperor Justinian strode through the central portal for the consecration of the church on 27 December 537AD he cried out exultantly: "Praise and honour to God the most high! ... I have made me worthy to complete such a work. O Solomon, I have outdone you!"

Used as a place of worship for centuries, first by Christians and then by Muslims (from the 15th century onwards), the Hagia Sophia still inspires awe in visitors from all over the world. Even though it has been a museum, yet more than that, the Hagia Sophia without doubt remains a unique architectural testament to Christian, Byzantine and modern architecture. Monumental and yet mysterious, this space inside has a liberating atmosphere.

Sophia, holy wisdom, accompanies us through the whole of our lives. She is a radiant and unfading: whoever loves wisdom shall cognize her; and he who seeks shall find it." (Wisdom 6,12); but also: "Wisdom was willing to make her dwelling among the children of men, but found no dwelling-place. Wisdom dwelt in the firmament, and took her seat among the angels" (Enoch 42, 1-2). And in St. Paul's words: "Know ye not that you are a temple of the Holy Spirit?"

On 6 January 563AD the Byzantine poet Procopius wrote a poem in 129 verses in praise of Hagia Sophia. The poem is written in a different language and script to the one used in the manuscript. Words are not enough to describe the magnificence of the building. It is like looking at a work of art, a painting with a difference. It is as though the artist had been given the task of depicting the divine.

Such is the atmosphere of awe and wonder that pervades the piece – and powerfully so. Creation is powerful indeed, but so is truth and beauty. The former is manifested through might, the latter through wisdom. This piece must be heard in its entirety to be appreciated fully. Its dome rises above the clouds until from bar 371 onwards we are led back to earth, to the simple and straightforward prayer in bar 511. An allusion to 'singing in the mosque' should not be overlooked, as it refers to the emerald portal in the edifice, depicting Christ on a jewelled throne. Above these words may be read: 'Peace be with you. I

The musical structures in *Roszaphia* are based upon a symmetrically ordered eight-note mode (the mode of B) with the notes B, C[#], D, E/F, G, A^b (G[#]), B^b (A[#]). Major-minor distinctions become irrelevant, yet harmonic relationships (colours) still emerge.

Robert M. Helmschrott
Translation Julia Bushworth

PREVIEW

Low Resolution

Hagia Sophia

Poème symphonique

Robert L. Helmschrott
1991

Maestoso, pesante, monumentale ($\text{d} = 42 - 46$)

Orgel

MI ***ff*** *legato*

Pedal

ff

12

13

14

15

16

17

18

19

20

21

22

23

24

25

26

27

28

PREVIEW

Low Resolution

Das widerrechtliche Kopieren von Noten ist gesetzlich verboten und kann privat- und strafrechtlich verfolgt werden.
Unauthorised copying of music is forbidden by law,
and may result in criminal or civil action.

PREVIEW

Low Resolution

Musical score page 8, measures 17-22. The score consists of two staves: treble and bass. The key signature changes frequently, including G major, E minor, B minor, A minor, D major, and C major. Measure 17 starts with a G major chord. Measures 18-20 show a sequence of chords: E minor, B minor, A minor, and D major. Measures 21-22 show chords: C major, G major, and E major.

Musical score page 8, measures 23-28. The score continues with two staves. The key signature remains mostly G major with some临时调 (tempo changes). Measures 23-24 show a sequence of chords: G major, E minor, B minor, and A minor. Measures 25-28 show chords: D major, G major, and E major.

Musical score page 8, measures 29-34. The score continues with two staves. The key signature changes to E minor. Measures 29-30 show a sequence of chords: G major, E minor, B minor, and A minor. Measures 31-34 show chords: D major, G major, and E major.

Musical score page 8, measures 35-40. The score continues with two staves. The key signature changes to G major. Measures 35-36 show a sequence of chords: G major, E minor, B minor, and A minor. Measures 37-40 show chords: D major, G major, and E major.